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Aleshores ve vosté ara a mi a contar-me que és que . . . Clar, 
ara n’hi ha llista d’espera perquè se sap . Abans ja n’hi havia 
i la estem reduint i no n’hi havia ni notícia de quines eren 
les necessitats . I crega’m quan li dic el costós que està sent 
muntar tota esta xarxa d’atenció, quan ni tan sols teníem 
dades, quan arribàrem al govern, de quines eren les neces-
sitats de la població, perquè a vostés era un tema que no els 
interessava més enllà de derivar al privat el que vosté no 
volien organitzar .

Sense control, en les hores que no se sap molt bé perquè 
quatre i no tres i no dos . En este moment, quan vosté parla 
d’hores amb el PP, parla d’un sistema irregular, que la inter-
venció a més ha dit que és irregular, perquè vostés no van 
fer mai un contracte ni un concert amb eixos centres privats . 
I parlaven directament i pagaven directament a través de 
rescabalaments (veus) perquè no es varen ni molestar en fer 
un contracte .

I això la intervenció ens va dir, «açò és il·legal, escolte» . Com 
tantes altres coses que quan hem aplegat al govern ens han 
dit: «Açò no ho poden fer vostés perquè açò és il·legal .» I 
nosaltres hem dit: «Doncs açò ho feien els altres .» I diu: «Ja, 
ja, però és que ara ja, los tiempos han cambiado .» Açò és el que 
feien vostés . 

Vostés no tenint contracte, ni concert, ni sabien . Hores? 
Doncs, les que decidira, qui? Perquè mire, sap què passa? Que 
quan un té una malaltia i ha de fer-se un paracetamol cada 
huit hores, per fer-se un paracetamol cada hora no millora 
més . És més, potser li va malament . I ahí enllace amb el que 
vosté parla de la notícia que acaba de mostrar del Levante i de 
la família que li han negat –segons vosté– una aula CIL .

Mire, la veritat és que açò ha de vore amb la falta de posar 
en valor els professionals del social . Jo vull posar en valor els 
professionals del social . Qui decidix que un xiquet o xiqueta 
amb necessitats educatives especials tinga un recurs o un 
altre són els professionals . Professionals formats per a això 
que passen per l’SPE, que són psicopedagogs, treballadors 
socials, psicòlegs . Sí, sí, vosté ho sap perquè vosté ha estat al 
front de la conselleria d’educació . I aleshores decidix si va a 
l’aula ordinària, si va en currículum adaptat, si va a un centre 
especial o si va a una aula CIL .

¿Vosté que haguera fet davant del dictamen professional 
d’un centre que, a més, té pedagogia terapèutica, té audició i 
llenguatge i té reforç per a persones amb necessitats educa-
tives especials que diuen que una xiqueta en tres anys, en 
eixe grau d’evolució del TEA, el millor és que proven en una 
aula ordinària, quan estem apostant per l’educació inclusiva? 
Vosté què haguera fet com a consellera? Vosté que haguera 
fet? (Veus) Ah! Perquè no n’hi havia places? Quan vosté 
governava era aixina?

No, ara no és per això . Sap vosté? Igual per això, perquè no li 
feia cas, li dimitiren el 9 de juliol de 2014 el director territo-
rial de València, la subsecretària de la conselleria, el secretari 
autonòmic, tot el mateix dia . Perquè igual vosté no feia cas 
als professionals . És possible que es tracte d’això .

Mire, ara açò són criteris tècnics . Tècnics, senyora Catalá . 
I aleshores, que vosté pose un exemple d’un cas en el qual, 
a més, no té vosté en compte una cosa . Això és com si algú 
diguera: «Oiga, deniegan a esta paciente el tratamiento de 

paracetamol porque le han dado aspirina .» Mire, això a un 
metge ningú li ho qüestionaria . No sé per què li ho qües-
tionen als psicòlegs, als psicoterapeutes, als logopedes i al 
personal del social que saben diagnosticar i prescriure el que 
necessita un xiquet o xiqueta .

Vosté seguisca fent política de titulars, de diari, que és l’única 
cosa que es veu que sap vosté fer, que nosaltres seguirem 
ocupant-nos de la gent que necessita i que té vulnerabilitats . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

…també de la gent de TEA . I som conscients que queda molt 
per fer . Però estem en el bon camí .

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies . Gràcies, vicepresidenta .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Gràcies . (Aplaudiments)

Interpel·lació al conseller d’Hisenda i Model Econòmic, senyor 
Vicent Soler i Marco, sobre la política general d’actuació de 
la conselleria respecte dels fons estructurals que gestiona 
els programes operatius del fons social europeu i del fons 
de desenvolupament regional en el període 2014-2020, 
que formula la diputada senyora Beatriz Gascó Verdier (GP 
Podemos-Podem) i del diputat senyor Antonio Montiel Márquez 
(GP Podemos-Podem) (RE número 103.152, BOC número 273)

La senyora vicepresidenta primera:

Passem al punt número 6 que és la interpel·lació al conse-
ller d’hisenda i model econòmic sobre la política gene-
ral d’actuació de la conselleria respecte dels fons estructu-
rals Feder que formulen els diputats Beatriu Gascó . . . Crec 
que serà el senyor Antonio Montiel, del Grup Parlamentari 
Podemos-Podem .

Quan vosté vullga, senyor Montiel .

El senyor Montiel Márquez:

Gracias, presidenta .
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Buenas tardes . No está el señor conseller .

A principios de mayo el comité de evaluación del fondo 
social europeo puso en cuestión el informe resumen que se 
presentó sobre el nivel de ejecución de los fondos estruc-
turales de la Comunidad Valenciana . En concreto el fondo 
social europeo para los períodos 2014-2020 .

A raíz de esa noticia nuestro grupo presentó esta interpe-
lación, pero también una petición de comparecencia de la 
secretaria autonómica . Porque nosotros venimos defen-
diendo desde hace ya muchos meses la necesidad de jugar . . ., 
–creo que además hablamos de este tema hace más de dos 
años–, la necesidad de jugar la oportunidad que nos brinda-
ban los fondos europeos para, en una situación de infrafi-
nanciación, conseguir unos recursos adecuados y suficientes 
para la Comunidad Valenciana .

Pero además nos preocupa que esos dineros, que esos 
fondos se aprovechen de la manera más eficiente posi-
ble . Nos importa mucho no perder ni un solo euro y de cada 
uno de esos euros aprovecharlo de la manera más eficiente 
posible .

Por tanto, esta interpelación que hoy le hacemos no es 
nueva . Nosotros hemos sugerido que se profesionalizara la 
unidad de gestión de fondos europeos que en las legislatu-
ras anteriores estaba compuesta básicamente por personal 
temporal y becarios . Hemos propuesto también que se esta-
blecieran mecanismos de coordinación y seguimiento. Y hoy 
venimos a hacerle esta interpelación porque nos preocupa el 
grado de ejecución .

Según este comité de seguimiento ni siquiera podemos incor-
porar la experiencia, las actividades de la Generalitat valen-
ciana, a la información sobre buenas prácticas que debe-
ría de hacerse en el ejercicio 2017 . El comité de evaluación 
ha instado además a los órganos gestores de La Generalitat 
a que se acelere el nivel de ejecución . Esta es una forma 
elegante, a la europea, de decir que estamos por debajo del 
10% de nivel de ejecución en fondo social europeo .

Pero es que si miramos la información escasa a la que hemos 
podido acceder sobre la ejecución de otros fondos, del Feder, 
del Feader, vemos que estamos por debajo de la media esta-
tal también en fondos Feader y también en fondos Feder . 
No tenemos una información puntual del nivel de fondos 
comprometidos a nivel regional, el grado de cumplimiento de 
la parte de financiación autonómica y de la recepción de los 
fondos europeos .

Las explicaciones que la secretaria autonómica da para justi-
ficar esta situación –permítame– son peregrinas. Porque 
atribuir este bajo nivel de ejecución a la falta de interés de 
las empresas en acudir a las convocatorias o a los problemas 
técnicos derivados de software o que aún estamos cerrando 
el período anterior, pues, no deja de ser una excusa pobre 
para justificar la situación en la que nos encontramos.

Señor conseller, nos urge conocer cuáles son las medidas que 
se van a adoptar para acelerar el nivel de ejecución . Porque 
en diciembre de este año habrá que presentar el hito finan-
ciero y, por tanto, no podemos esperar mucho a conocer cuál 
es la actuación que se va a hacer por parte de su conselleria .

Sabe usted que, además, el tiempo de que la Unión Europea 
comience a aplicar penalizaciones para períodos sucesivos 
por la baja ejecución de los fondos está próximo . No pode-
mos continuar permitiendo la erosión de la credibilidad 
de la Comunidad Valenciana respecto de nuestros socios 
europeos .

Por otra parte, son numerosas –y usted lo sabe– las comuni-
dades autónomas que desde años cuentan con una regula-
ción estable, tipo decreto u orden, que da seguridad jurídica a 
los órganos gestores de los fondos europeos . Madrid, Galicia, 
Navarra, Cataluña y el año pasado Castilla y León tienen 
decretos que regulan los sistemas de gestión de las ayudas .

Y mire, si repasamos la comparativa entre el nivel de ejecu-
ción de las distintas comunidades autónomas y los datos de 
qué comunidades autónomas tienen decretos de gestión, 
resulta que suele haber una coincidencia . Aquellos que 
tienen decretos de gestión suelen ser más eficientes a la hora 
del procedimiento, a la hora de la coordinación, a la hora de 
los compromisos del control y la evaluación de la gestión de 
fondos .

Por tanto, le instamos –lo hemos dicho ya alguna vez– a que 
se apruebe de manera urgente un decreto que dé seguridad 
jurídica a todo el sistema de gestión, seguimiento, control, 
evaluación y difusión de los fondos europeos .

Hay en este momento una –es cierto– orden en período de 
información pública, pero es una orden de subvenciones, 
las bases reguladoras para la concesión de ayudas en mate-
ria de apoyo, la participación en proyectos europeos . Pero no 
nos estamos refiriendo obviamente a esto, nos estamos refi-
riendo a una norma de carácter general que, además, facilite 
mecanismos estables de coordinación, tanto entre los distin-
tos departamentos gestores como dentro de las unidades 
que existen ya en cada conselleria .

Nos parece que, además, esta sería una medida básica en 
materia de transparencia y daría mucha seguridad jurídica . 
Tal vez eso a lo mejor estimula a combatir ese bajo interés 
que la secretaria autonómica dice que tienen las empresas 
para acudir a las convocatorias de ayudas . Tal vez si se pudie-
ran conocer con suficiente antelación unas normas claras 
y que dieran regularidad a las convocatorias y que dieran 
también seguridad jurídica a las empresas que pudieran 
concurrir, se pudiera hacer una planificación a medio plazo 
que facilitase la credibilidad de la convocatoria .

No podemos estar exclusivamente al albur de las convocatorias . 
Usted sabe que si estamos hoy en el período de información 
pública de esa orden, eso quiere decir que la orden como pronto 
estará publicada, aprobada con carácter definitivo y publicado, 
como pronto, a finales de julio. Con lo cual, el mes de agosto no 
es un mes para que nadie se sienta estimulado a concurrir a una 
convocatoria de libre concurrencia y, desde luego, no es el mejor 
elemento de atracción del entusiasmo de los empresarios .

Por tanto, señor conseller, queremos saber también qué 
medidas piensan ustedes aplicar para asegurar la plena 
absorción de los fondos previstos en el marco financiero 
2014-2020, así como para garantizar la reinversión de los 
remanentes .

Muchas gracias . (Aplaudiments)
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(Ocupa la presidència el vicepresident segon, senyor Alejandro 
Font de Mora Turón)

El senyor vicepresident segon:

Moltes gràcies, senyor Montiel .

Té la paraula ara l’honorable conseller interpel·lat, senyor 
Vicent Soler .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies, senyor president .

Senyor Montiel, interpel·la la seua senyoria sobre la política 
d’actuació i execució de la conselleria d’hisenda respecte dels 
programes operatius del fons social europeu i del fons euro-
peu de desenvolupament regional en el període 2014-2020 . 
Entenc la seua preocupació perquè alguns titulars periodís-
tics foren alarmistes en eixe sentit . Permeta’m que ho posem 
en el context polític administratiu perquè vosté i la resta de 
la cambra puguen entendre millor del que estem parlant .

Amb caràcter general, li he de dir que es tracta d’uns progra-
mes operatius, els dels període 2014-2020, que ja estaven 
en marxa quan va entrar este govern i que presentaven una 
sèrie de deficiències..., no menudes. ¡Vejam!

N’hi havia programes operatius del període anterior en bona 
mesura sense executar, i hem de refer bona cosa d’allò que 
s’havia d’executar perquè n’hi havia mancances de justificació 
que obligaven a descertificar les despeses i haver de trobar-
ne de noves, tema –insistisc– importantíssim . 

Segon, uns pagaments bloquejats per la Comissió Europea 
com a resultat de la desconfiança produïda per totes eixes 
mancances i pels casos de corrupció que afectaven a diri-
gents polítics dels anteriors governs amb trames d’empreses 
involucrades . 

També, una mancança de mitjans humans i tècnics per a 
gestionar com cal els fons europeus amb garanties de control 
suficients que, poc a poc, estem tractant de solucionar. 

I, com a resultat de tot això, una imatge ¡pèssima! davant 
les autoritats europees com a administració gestora que va 
donar com a resultat el bloqueig, el bloqueig, el bloqueig, 
subratlle, el bloqueig de pagaments . 

Confrontats amb tot això, la política de l’actual Consell, en el 
termini immediat que ha de ser, justament, millorar la gestió; 
millorar la gestió per a desbloquejar els pagaments, salvar 
el màxim d’execució possible dels fons de cada període de 
programació i alçar, sobretot alçar la hipoteca reputacio-
nal perquè l’actual període de programació 2014-2020, que 
novament li dic que en la pràctica la gestió es perllonga fins a 
l’any 2023, és N+3, poguera desenvolupar-se dins d’un clima 
de normalitat en relació amb la Comunitat Europea .

Aconseguits eixos objectius, ha estat possible concentrar 
l’atenció i els recursos de gestió molt reduïts dels que disposa 

La Generalitat en l’execució dels fons europeus del període 
actual, la programació dels quals –com ja he dit– ja s’havia fet 
abans de l’arribada de l’actual equip de govern . 

En tot cas, a l’actual equip el que li pertoca és preparar la 
programació del següent període post 2020, que encara 
no s’ha iniciat formalment i que, en tot cas, va més enllà del 
marc de la interpel·lació de la seua senyoria, per la qual cosa 
només diré –i açò és important, i això sí que connecta amb 
el que ha dit la seua senyoria– que els fons europeu 2014, la 
gestió dels fons europeus 2014-2020 és la millor política per 
a preparar el post 2020 . Per tant, en l’etapa que ens trobem, 
política i execució, o gestió, van molt unides pel que fa als 
fons europeus . 

Els continguts dels programes que sí els donem no són els 
continguts –insistisc– de l’actual govern, però la nostra polí-
tica és executar-los al màxim i executar-los bé . Per això, com 
que a la Conselleria d’Hisenda i Model Econòmic li competeix 
la responsabilitat de coordinar la gestió de La Generalitat 
pel que fa als fons europeus i d’aprofitar tots els recursos 
que puguen estar a l’abast de la Comunitat Valenciana, per a 
dur endavant les polítiques públiques de la seua competèn-
cia i per a ajudar a les altres administracions, a les empreses, 
o als particulars, a dur endavant els seus projectes i les seues 
iniciatives, tot en la situació d’estretor –com sap vosté– pres-
supostària que fins ara ens ha deparat el sistema de finança-
ment autonòmic i el voluminós deute acumulat –que sa 
senyoria ja coneix .

Per tot això, la nostra política general com a Conselleria 
d’Hisenda i Model Econòmic ha sigut –i és– la següent:

En primer lloc, difondre l’existència de totes les eines finan-
ceres de la Unió Europea dins de l’administració de La 
Generalitat i de les entitats del seu sector públic, així com 
també als ajuntaments perquè uns i altres puguen presentar 
iniciatives pròpies i difondre-les alhora entre les empreses i 
els emprenedors. I vosté dirà, «això, ¿quina cosa és?» ¡És que 
això no es feia! ¡És que no es feia! És que l’esperit europeu 
dels governs anteriors és, més aviat, escàs . 

En segon lloc, proporcionar instruments perquè la gestió 
siga eficaç i amb garanties, la qual cosa implica des de proveir 
normes –com vosté jo crec que de manera adequada està 
suggerint– fins a coordinar i supervisar la gestió que es fa des 
dels diferents òrgans i organismes . 

I, en tercer lloc, assumir, assumir les tasques envers 
l’administració central i la Comissió Europea que correspo-
nen a la conselleria com a òrgan intermediari o de coordina-
ció, segons de quin fons parlem .

Per tant, en execució, en línies generals li he de dir, pel que fa 
a la política general passe a exposar tres bàsics, pel que fa a la 
seua execució: 

La Generalitat gestiona tres programes operatius: dos de 
caràcter regional, els programes operatius de la Comunitat 
Valenciana, del Feder, i del fons social europeu; i un d’iniciativa 
estatal, el programa operatiu plurianual d’ocupació juvenil . 
Així mateix, coordina i impulsa la participació en altres progra-
mes operatius d’àmbit pluriregional, la gestió dels quals la 
fa l’administració general de l’estat però als quals també les 
comunitats autònomes hi poden assignar recursos . 
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La dotació actual, o les dotacions actuals dels diferents 
programes que gestionem abasten vora els mil milions 
d’euros, bé, ¡és una ajudeta! donat –com diu vosté molt bé– 
el baix finançament estatal, ¿no? D’eixos 1.000 milions, 590 
milions corresponen al programa operatiu regional Feder 
de la Comunitat Valenciana, 590; 177 milions al programa 
operatiu regional del fons social europeu; i 128 milions al 
programa operatiu pluriregional d’ocupació juvenil . 

Al seu torn, des del programa operatiu regional Feder de 
la Comunitat Valenciana es deriven 54,6 milions per al 
programa operatiu de creixement sostenible del Feder; 60 
milions per al programa operatiu de la iniciativa Pime de 
Feder; i 5 milions per al programa operatiu de creixement 
intel·ligent, també del Feder . 

Els programes de Feder i fons social de la Comunitat 
Valenciana tenen una taxa de cofinançament del 50%, 
mentre que el programa operatiu d’ocupació juvenil té una 
taxa mitjanament de cofinançament europeu del 78,7%, i la 
iniciativa Pime del cent per cent . 

Això suposa que amb els recursos comunitaris assignats a 
programes operatius en què participa la Generalitat valen-
ciana es poden finançar actuacions i inversions al voltant 
de 1 .800 milions d’euros, un 79% més que en el període 
2007-2013, malgrat que la taxa de cofinançament en aquell 
període era del 80% i ara és molt més baixa .

I justament per assegurar que això siga una realitat, el darrer 
23 de març, el ple del Consell va aprovar el pla d’acció de 
fons europeus 2018-2020, elaborat amb la participació d’un 
equip de 25 tècnics de diferents conselleries i representants 
d’organitzacions actives en desenvolupament de projectes 
susceptibles d’obtindre finançament europeu com ara les 
xarxes d’universitats, dels instituts tecnològics, amb sis eixos 
bàsics: establir un sistema de gestió basat en la millora conti-
nua i de l’excel·lència; establir un compromís estratègic en 
La Generalitat de participar en els programes i les iniciatives 
europees; aprofitar el finançament europeu com a palanca 
per a les transformacions necessàries de la nostra ciutat i la 
nostra economia; millorar la nostra reputació davant les insti-
tucions europees; involucrar les administracions, els agents 
públics i també el sector privat en la participació en les inicia-
tives europees; i traslladar –això sí– a la societat valenciana 
les oportunitats que n’hi ha a les institucions europees . 

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon:

Moltes gràcies, conseller . 

Senyor Montiel, té la paraula per a rèplica . 

El senyor Montiel Márquez:

Gràcies . 

Senyor conseller, amic Soler, no m’ha contestat vosté a quin 
és l’estat d’execució actual dels diferents fons i quines són les 

mesures concretes que van vostés a adoptar per a aconse-
guir que la fita financera, que haurà d’avaluar-se al desembre 
del 2018, no mos torne a ficar en el vagó de cua de l’execució 
de fons europeus . 

Però, a més, mire, si estem d’acord que cal eixa norma, eixe 
decret, no sé per què no s’està redactant ja . Ho dic perquè 
com s’encantem massa doncs publicarem el decret al desem-
bre o gener, és a dir, a uns mesos d’acabar la legislatura . 

Jo crec que no toca, ja sé que vosté va intentar una operació 
de crear una mena de grups de tasques per a desembossar, 
per a desfer l’embús que n’hi havia en algunes conselleries i 
en algunes responsabilitats concretes, que això no va eixir 
bé; però jo crec que, en tot cas, si calia fer tot el que vosté 
diu –que estic segur que era així– respecte del programa que 
concloïa al 2013, jo crec que calia també preparar el període 
de 2014-2020. Perquè, mire, si al final un responsable polític 
no és capaç de fer dos coses alhora, o més, la veritat és que 
tenim un problema . 

Jo crec que calia tancar, amb un equip de tasques, el període 
que expirava en 2013, i calia preparar-se per al 2014-2020 . 
Perquè, mire, confiar en l’N+3 –que abans era l’N+2, i que 
¡tant de bo fóra l’N+4!– és com els mals estudiants, els 
dolents estudiants que diuen, «bé, eixa no puc en juny, me la 
deixe per a setembre», ¿eh?, i van consumint convocatòries i, 
després, al final, pot passar el que passa. 

Per tant, jo crec que és temps de donar alguna cosa més que 
explicacions de la situació trobada perquè era evident que 
açò no anava a ser una festa, ¿eh?, perquè encara que la fiesta 
duraba siempre però era sols per a alguns, que ara continua-
ran celebrant-la a Picassent, però que no ens va ajudar eixe 
tipus de raonament . 

Jo crec que eixos 1 .000 milions no són sols 1 .000 milions, 
és molt més, perquè no és sols eixa quantitat sinó la capaci-
tat que té de ficar-mos en un nivell de desenvolupament que 
ens fique a la mateixa altura que als nostres socis europeus, 
però també és la credibilitat que genera davant dels nostres 
sectors econòmics més dinàmics: les pimes, els autònoms, 
tots els emprenedors i els empresaris, i també no s’oblide 
que, sobretot, el fons social europeu és una qüestió també de 
lluita contra la pobresa i la desigualtat . Per tant, jo crec que 
hauria d’abordar-se en urgència .

La veritat és que quan vosté m’ha parlat del pla d’acció, nosal-
tres ja havíem fet algunes iniciatives, quan vostés el van apro-
var al març . Però jo crec que estem d’acord en el diagnòs-
tic, i pot ser, fins i tot, en algunes de les mesures; en el que 
no estem d’acord és en el temps perquè se’ns tira el temps 
damunt, senyor Soler . 

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon:

Gràcies, senyor Montiel . 

Honorable conseller, té la paraula per a rèplica .
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El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Gràcies, president . 

Senyor Montiel, com li he dit adés, en la meua intervenció primera 
és per a ficar els peus a terra perquè, si no, creguem que tots 
partim de la mateixa situació . El mal estudiant és aquell que tenint 
les mateixes oportunitats, les mateixes classes lectives, trau mala 
nota; però, evidentment, no tots els estudiants tenen els mateixos 
recursos ni les mateixes classes lectives . Per això, en la primera 
part volia emfatitzar sobre el context en el que nosaltres partíem . 

Però anem a parlar de coses concretes, i jo crec que té tot el dret 
i jo la meua obligació de dir coses concretes sobre execució . 

Pel que fa al Feder, vaig a remetre’m al desenvolupament de la 
reunió anual, que fa no aplega a un mes, el 18 de maig, va cele-
brar a Valencià el comitè de seguiment del programa opera-
tiu Feder de la Comunitat Valenciana 2014-2020, comité que 
va estar copresident pel director general de fons del Ministeri 
d’Hisenda i Administracions Públiques i per la secretària 
autonòmica de finançament i model econòmic, i al qual hi va 
assistir personal de la Comissió Europea, a més de diversos 
representants dels agents socials i dels diferents centres direc-
tius que participen en l’execució del programa, i per descomptat 
personal de La Generalitat, incloent-hi la intervenció . 

Cal destacar que l’informe d’execució anual del 2017 fou apro-
vat per unanimitat, així com també l’avanç de l’execució i previ-
sions per al 2018 . 

En eixe sentit, ressaltar que el nivell d’execució dels fons euro-
peus és més del cent per cent dels objectius de despesa certifi-
cada acordats per la Comissió Europea i el ministeri d’hisenda . Es 
va informar que el volum de despesa carregat als sistemes infor-
màtics de la conselleria per a enguany superava ja els 200 milions 
d’euros, amb la previsió que molt prompte s’emeta la primera 
certificació de despesa, la qual cosa permetrà complir el compro-
mís adquirit per a enguany i que amb eixa dinàmica la Comunitat 
Valenciana no tindrà problemes per a complir la regla N+3 –que 
no l’hem posada nosaltres, l’ha posada Brussel·les–, que s’aplica 
a la gestió dels programes operatius i –com vosté sap– per a un 
programa del 2014-2020, nosaltres entrem al juliol del 2015, 
doncs alguna explicació ha de tindre, ¿no?

I així mateix, cal assenyalar que ja es disposa de l’autorització del 
ministeri perquè La Generalitat exercisca les funcions atribuïdes a 
l’autoritat de gestió en els instruments financers inclosos dins del 
Feder Comunitat Valenciana 2014-2020 . Això, pel que fa al Feder . 

Pel que fa al fons social europeu, cal dir que el desenvolupament 
de les actuacions va a un bon ritme d’execució, estem al 87%, 
però hi ha un cert problema amb la càrrega d’indicadors . Això 
ja ho va dir la secretària autonòmica, que els representants de 
la Comissió Europea van assenyalar de manera informal en la 
reunió d’abril del comité de seguiment . 

Es tracta de problemes que afecten d’un costat que . . ., i es demana 
informació que inclou dades de caràcter personal i, d’altre, la neces-
sitat de creuar informació amb la seguretat social per a conéixer la 
situació laboral a posteriori de les persones que han participat en les 
activitats formatives finançades pel programa operatiu. 

Estos assumptes, que són merament tècnics, s’estan solucionant 
mitjançant la col·laboració de les tres administracions . 

Però, en tot cas, en tot cas, pel que fa a la gestió com a tal es 
desenvolupa amb tota normalitat, tenint en compte que el 
programa operatiu 2014-2020 no es va aprovar fins al desem-
bre..., perdó, fins al desembre del 2015, que la publicació de 
l’ordre que establia les despeses elegibles es retardà fins al 
desembre del 2016 i que la designació de la Direcció General de 
Finançament i Fons Europeus i la Generalitat valenciana com 
a organismes intermedis pel govern central no es va fer fins 
al primer semestre del 2017 –dèsset–, la qual cosa dificultava 
moltíssim la certificació de la despesa. 

L’estratègia va ser, per tant, focalitzar els recursos de gestió en 
l’execució del programa operatiu d’ocupació juvenil, perquè 
d’altra manera hauríem perdut els fons assignats que l’anterior 
executiu no va executar i que estaven cofinançats al..., pràcti-
cament 92% del fons . Aconseguírem així, mitjançat programes 
com Avalem Joves Plus del Servef per a fomentar la contrac-
tació de joves en entitats locals, rescabalar 44 milions de fons 
europeus destinats a ocupació juvenil, que no havia executat 
l’anterior Consell, i estar a hores d’ara en un 134% d’execució 
dels objectius fixats per a desembre del 2018, quan la mitjana 
de la resta de comunitats autònomes està en el 90% . 

I a hores d’ara estem combinant la gestió dels dos progra-
mes operatius del fons social europeu, el d’ocupació juvenil i el 
programa operatiu de la Comunitat Valenciana, amb finança-
ment diferent, i tasques que prioritzen, segons el temps de 
cadascun, per a optimitzar els recursos de gestió . 

Però, en tot cas, insistisc, senyoria, ni per part nostra ni de cap 
altra autoritat, ja siga de l’administració de l’estat com de la 
comissió, hi ha cap temor que no puguem executar satisfactòria-
ment els programes operatius en què participem . 

Moltes gràcies . 

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora Carmen 
Martínez Ramírez)

La senyora vicepresidenta primera: 

Gràcies, senyor conseller . 

Interpel·lació al conseller d’Educació, Investigació, Cultura 
i Esport, senyor Vicent Marzà Ibáñez, sobre les accions que 
realitzarà la conselleria en suport a l’educació concertada a 
la Comunitat Valenciana, que formula la diputada senyora 
Mercedes Ventura Campos (GP Ciudadanos) (RE número 
100.514, BOC número 269)

La senyora vicepresidenta primera:

Ansem a passar a l’últim punt, que és el número 7, que és una 
interpel·lació al conseller d’Educació, Investigació, Cultura 
i Esport sobre les accions que realitzarà la conselleria en 
suport a l’educació concertada en la Comunitat Valenciana, 


